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ABSTRACT  

This paper aims to test if there was an impact of reverse logistic dimensions over 

economical organizational performance levels in the Egyptian chemical sector. We viewed 

three reverse logistic theories; one concerned with organizational resources; the other with 

its economies and the third regarding hierarchy (Vlachos, 2016). The study examined three 

main independent variables: coordination/integration, information technology and 

incentives. All of them measured economical organizational performance from its 

perspective. 

This is a field study performed over the Egyptian Chemical Sector. Data was collected from 

10 companies located in 4 provinces Cairo, Giza, Alexanderia and Qalubiya. The Survey 

targeted managers and it was composed six sections. Sample under investigation was 214 

managers only 162 responses were valid. The survey adopted a 5 interval likert scale form. 

The results showed that there is an impact between reverse logistic variables and 

organizational performance. Thus, the study failed to accept all three categorical null 

hypotheses. All statistical measurements used in the study were conducted using SPSS 27. 

Anova and Chi square tests were used to test the relationships between dependent and 

independents. This study is multiple cross-sectional study of one survey and stratified 

sample statistical technique. 

This study has been performed under unprecedented circumstances of covid lock down. 

Logistic analysis was limited only to the practices just before and during local quarantine 

measurements. Also, there were two reverse logistic dimensions not included in this study 

as well. 
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The study aimed to improve the strategy of logistic management measures in the Egyptian 

Chemical sector and study its conformance with global results. 

This study has been conducted under covid pandemic circumstances. A considerably large 

number of managers were contacted and the population was large. Egyptian chemical 

sector is rather an important sector yet not rely investigated specially regarding logistic 

management measurements. 

Keywords:    Reverse logistics, Supply chain, Performance management, Business Strategy, 

Egyptian Chemical sector.  
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Source: Author. 
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تهدف هذه الورقة إلى اختبار ما إذا كان هناك تأثير للأبعاد اللوجستية العكسية على مستويات الأداء التنظيمي الاقتصادي في قطاع 

ثلاث نظريات لوجستية عكسية؛ الأولى معنيه بالموارد التنظيمية؛ أما الثانيه تختبراقتصاداته والثالثه  تم إختبارالكيماويات المصري. 

لقد تمت دراسة ثلاثة متغيرات رئيسية مستقلة: التنسيق/ التكامل وتكنولوجيا المعلومات . (Vlachos ،2016) سلسل الهرميتتعلق بالت

 والحوافز. كل منهم يقيس مدى تأثيره على الأداء التنظيمي والاقتصادي من منظوره.

محافظات القاهرة والجيزة  4شركات تقع في  10الكيماويات المصري. تم جمع البيانات من هذه دراسة ميدانية أجريت على قطاع 

 من ستة أقسام. العينة قيد التحقيق كانت 
 
كانت  إجابة 162مديرا فقط  214والإسكندرية والقليوبية. استهدف المسح المديرين وكان مكونا

 منية.فواصل ز  5صحيحة. اعتمد المسح على شكل مقياس ليكرت ذو 

 أظهرت النتائج أن هناك تأثير ا بين المتغيرات اللوجستية العكسية والأداء التنظيمي. وبالتالي، فشلت الدراسة في قبول جميعوقد 

 واستخدمت اختبارات .SPSS 27 الفرضيات الصفرية الثلاث. أجريت جميع القياسات الإحصائية المستخدمة في الدراسة باستخدام

Anova وChi لاختبار العلاقات بين التابعين والمستقلين. هذه الدراسة عبارة عن دراسة مقطعية متعددة لمسح واحد وتقنية المربعة 

 إحصائية للعينة الطبقية.

تم إجراء هذه الدراسة في ظل ظروف غير مسبوقة من إغلاق كوفيد. اقتصر التحليل اللوجستي فقط على الممارسات التي سبقت قياسات 

 . كما أنه هناك بعدين لوجستيين عكسيين غير مدرجين في هذه الدراسة.وخلال فترة الحجر الصحى أيضا  حليةالحجر الصحي الم

 ولقد أجريت هذه الدراسة في ظل ظروف جائحة كوفيد. تم الاتصال بعدد كبير من المديرين وكان عدد المجتمع الإحصائى كبير ا. يعتبر

ا ول ا مهم  بحث كنه لا يخضع للدراسه فيما يتعلق بقياسات الإدارة اللوجستية. فلذلك جائت نتائج هذا القطاع الكيماويات المصري قطاع 

 لتحسين استراتيجية تدابير الإدارة اللوجستية في قطاع الكيماويات المصري ودراسة مدى توافقها مع النتائج العالمية.

 طاع الكيماويات المصري.ق -لأعمال اإستراتيجية  -إدارة الأداء  -يد سلسلة التور  -الخدمات اللوجستية العكسية  الكلمات الدالة:

 

 


